
در فاصله یک هفته به پایان رقابت های لیگ برتر تیراندازی با کمان در 
بخش ریکرو، تیم دانشگاه آزاد مقتدرانه برای چهارمین دوره متوالی قهرمانی 
خود را قطعی کرد. این در حالی است که این تیم قبل از دیدارهای هفته 
پایانی و با کســـب حداکثر امتیازات به این مهم رســـیده است و بار دیگر 
اقتـــدار خـــود را در لیـــگ برتر تیراندازی با کمان نشـــان داده اســـت. میلاد 
وزیری ملی پوش باتجربه تیراندازی با کمان کشورمان و تیم دانشگاه آزاد 
در گفت وگو با »فرهیختگان« درخصوص چهارمین قهرمانی این تیم در 
، شرایط این رشته ورزشی و علاقه دوباره به حضور در تیم ملی  لیگ برتر
صحبت کرد. صحبت های دارنده مدال طلا و برنز آسیا که سابقه حضور 

در دو دوره المپیک را دارد در ادامه بخوانید. 

دانشگاه آزاد برای چهارمین بار متوالی و در فاصله یک هفته به پایان مسابقات، 
قهرمان لیگ شد. عملکرد تیم تان را در فصل جاری چطور ارزیابی می کنید؟

کله اصلی تیم ما همان تیمی بود که چهار ســـال پیش بســـتیم. هر  تقریبا شـــا
سال تلاش ما این است که یک سری جوان را اضافه کنیم و امسال در ترکیب 
تیم دو دانشجوی دانشگاه آزاد را اضافه کردیم تا سال های آینده از آنها بیشتر 
استفاده کنیم. هدف ما علاوه بر قهرمانی این بود که به پتانسیل دانشگاه آزاد 
اضافه کنیم. خدا را شـــکر در این چند ســـال از طریق تیم دانشـــگاه آزاد، هم 
توانستیم چند نفر را به تیم ملی اضافه کنیم و هم این نفرات رشد پیدا کردند 
و در لیگ امســـال از آنها اســـتفاده کردیم. در لیگ امســـال نســـبت به سالیان 
گذشـــته قوی تـــر و بهتـــر حضور پیدا کردیم و تا هفتـــه پایانی 30 امتیاز کامل را 
گـــر در هفته آخر نیـــز امتیازات کامل را کســـب کنیم، رکورد  کســـب کردیـــم و ا
لیـــگ ایـــران را از لحاظ تعداد قهرمانی و کســـب تمامی امتیازات شکســـتیم 
و فکر می کنم همراه تیم کاراته دانشـــگاه آزاد موفق به کســـب چهار قهرمانی 
متوالی می شویم. امیدوارم سال آینده نیز این رکورد را هم بشکنیم و پنجمین 

قهرمانی را نیز کسب کنیم. 

لیگ برتر تیر و کمان چقدر به بالا رفتن کیفیت این رشته کمک می کند؟
صادقانه اگر بخواهم صحبت کنم، لیگ برتر تیر و کمان باید پویاتر باشد. ما 
یم و لیگ باید کمک کننده تیم ملی  مسابقات باشگاهی جهانی و آسیایی ندار
باشد اما متاسفانه از طریق لیگ خیلی کم پیش می آید که ورزشکاری به تیم ملی 
دعوت شود و رقابت ها به نحوی باشد که به تیم ملی کمک کند. باید زمان بندی 
لیگ تغییر کند و به صورت رفت وبرگشت برگزار شود و تا جایی که امکان دارد 
متمرکز در تهران نباشد. فدراسیون باید برنامه ریزی کند تا بخش خصوصی ورود 
کند و اگر پخش مســـتقیم نباشـــد در ســـالیان آینده با مشکل مواجه می شویم. 
همان طور که تعداد تیم ها نســـبت به ســـالیان گذشـــته کمتر شده است و این 

به خاطر بازدهی اســـت که باید لیگ می داشـــته و نداشته است. مسابقات ما 
باید شبیه  مسابقات بین المللی باشد که تیم ملی در آن شرکت می کند. لیگ 
باید یک مقدار به سمت حرفه ای تر شدن برود، اما با این حال برگزاری مسابقات 
بهتر از نبودن است. اگر واقعا می خواهیم به تیراندازی با کمان و تیم ملی کمک 
شود باید  مقداری لیگ پویاتر برگزار شود. از طرفی جوایز مسابقات باید به نحوی 

باشد که تیم ها  انگیزه سرمایه گذاری در لیگ را داشته باشند. 

شما سابقه حضور در دو دوره مسابقات المپیک را دارید. همچنان به حضور در 
تیم ملی و المپیک سوم فکر می کنید؟

خیلی سعی کردم بعد از المپیک توکیو در این مورد صحبت نکنم اما واقعیت 
این است که فدراسیون خیلی تمایل به استفاده از سرمایه های خود ندارد. من 
هم خیلی علاقه ندارم اصراری به این موضوع داشته باشم. شرایط فدراسیون و 

تیم ملی به گونه ای است که در تیم ملی نباشم. 

قطعا حضور در سومین المپیک می تواند یک افتخار بزرگ باشد. به این موضوع 
فکر می کنید؟

کـــه این توانایی را در خود می بینم که در  قطعـــا بـــه این موضوع فکر می کنم؛ چرا
المپیک شرکت کنم. نتایجم در مسابقه آخر یا مسابقاتی که شرکت کردم، گویای 

این است که نسبت به تمرینات کمی که داشتم، رکوردهای خوبی ثبت کردم. 
13 سال رکورددار ایران بودم و خدا را شکر سال گذشته دو بار این رکورد شکسته 
شد. البته باید خیلی زودتر از اینها شکسته می شد. رکورد شکنی خیلی اتفاق 
خوبی است اما زمانی که 13 سال پیش رکورد ایران را با 667 زدم؛ رکورد دنیا 688 
بود. اختلاف با رکورد دنیا خیلی کم بود و با رکورد 667 شما جز سه، چهار نفر 
اول دنیا بودید اما حالا با رکوردی که شکسته شده در مسابقات جهانی شاید 
جز 10 نفر هم نباشـــیم. ســـطح تیر و کمان دنیا پیشـــرفت کرده اســـت و ما نباید 
بگوییم رکوردشکنی شده و اتفاق خیلی خارق العاده ای افتاده است. با رکورد 
667 در مســـابقات جهانی آمریکا نفر ســـوم مرحله مقدماتی شـــدم اما در حال 

حاضر با این رکورد جز ۲0- 1۵ نفر هم قرار نمی گیریم. 

دلیل این افزایش فاصله تیراندازی با کمان ایران با دنیا را در چه می دانید؟
زمانی بود که می گفتند ورزشکار با غیرت خود مدال می گیرد اما در حال حاضر 
دیگر نمی توان فقط روی غیرت که خیلی هم خوب است، حساب کرد. دنیا با 
علم، برنامه ریزی، با هزینه کردن و حضور در مسابقات پیش می رود. تیم هایی 
مثل بنگلادش، عراق و عربستان را در مسابقات به عنوان رقیب نمی دیدیم اما 
دوره گذشته ورزشکار بنگلادش قهرمان جهان می شود. عراق از سال گذشته 
تا به حال، ســـه چهار مســـابقه بین المللی برگزار کرده اســـت و در عربســـتان نیز 

چه زمین هایی در حال ساخت است و چه دوره هایی برگزار می شود. اگر روند 
به این شـــکل ادامه پیدا کند نه تنها این تیم ها بلکه تیم های پایین تر نیز از ما 
جلو می زنند. تیم ملی آخرین مسابقه ای که قصد دارد در آن شرکت کند، کاپ 
آسیا در عراق است و این در حالی است که در ادوار گذشته در سال حداقل 
یکی دو مسابقه کاپ آسیا در ایران برگزار می شد، اما 1۵- 10 سال است هیچ 
مسابقه رسمی در ایران برگزار نشده است و این عقبگرد است. باید برنامه ریزی 
درست تری انجام شود و اتفاقات بهتری بیفتد و اگر مسابقه هم برگزار نمی شود، 
هزینه ها را بهتر مدیریت کرد. چرا ورزشکار ملی پوش باید از جیب خود کمان 

و تجهیزات بخرد. 

عملکرد سرمربی کره ای تیم ملی را چطور دیدید؟
خیلـــی بـــا ایـــن مربی کار نکردم و کلا یک هفته بیشـــتر در اردو با ایشـــان نبود و 
خیلی با هم در ارتباط نبودیم و مثل اینکه به او گفته بودند به من نزدیک نشود. 
درخصوص عملکرد ایشان نیز فعلا نتوانستیم سهمیه کسب کنیم و قراردادشان 
یاد در این خصوص صحبت  نیز دوباره تمدید شده است و ترجیح می دهم ز
نکنم. یک بار هم که بچه ها در مسابقات آسیایی مدال گرفتند، تبریک گفتم 
و آرزو موفقیت برای کسب سهمیه المپیک کردم. تا خردادماه صبر می کنیم تا 

وضعیت کسب سهمیه المپیک مشخص شود. 

تمایلـــی برای صحبت با مســـئولان فدراســـیون و کادرفنی برای حضـــور در اردوها 
ندارید؟ 

از لحاظ افزایش رکورد، ورزشکاران ما پیشرفت کردند، اما مشکلات عمده تری 
نسبت به داشتن یا نداشتن مربی خارجی داریم. بحث زیرساخت ها، تجهیزات 
و معیشت ورزشکاران باید حل شود. بالاترین قرارداد لیگ برتر 100 میلیون تومان 
است و این در حالی است که یک کمان حرفه ای 300 میلیون است. این مبلغ 
100 میلیون نیز خیلی کم اســـت و باشـــگاه سنگ آهن بافق پرداخت می کند و 

میانگین اکثر قراردادها 30 میلیون تومان است. 

یـــد بـــا صحبت با مســـئولان و ســـرمربی تیم ملی دوبـــاره در تیم ملی  تمایلـــی ندار
حضور داشته باشید؟

همیشه گفتم سرباز این مملکت هستم و هر کجا نیاز باشد وظیفه ام کمک 
کثـــر تـــلاش خـــود را انجام می دهم. شـــرایط در حـــال حاضر نیز  اســـت و حدا
به گونه ای است که می توانم به تیم ملی کمک کنم، اما به شرطی که شرایط دو 
سر برد باشد و من ضربه نخورم. شرایط حال حاضر من با سال های گذشته 
خیلی متفاوت است. تجربه خیلی بالاتری دارم و از طرفی متاهل و دو بچه 
دارم و باید تعامل باشـــد. کار کردن تحمیلی را دوســـت ندارم و باید نیاز برای 
یداد  حضور من دیده شود. از لحاظ حضور در المپیک من دو بار در این رو
شـــرکت کنم و این دیگر من را ارضا نمی کند و باید نیاز باشـــد و فدراســـیون 

ی داشته باشد.  اراده ای برای انجام کار

نگاهی به تقابل های جذاب سرمربیان سرخابی؛ یحیی تحمل باخت به نکو را ندارد!

ع جنجالی تازه؟ آشتی کنان یا شرو

میلاد وزیری در گفت وگو با »فرهیختگان«: دانشگاه آزاد علاوه بر قهرمانی، ملی پوش تیراندازی هم معرفی کرده است

فدراسیون تمایلی به استفاده از سرمایه های خود ندارد
 توانایی حضور در سومین المپیک را دارم                به مربی کره ای گفته بودند به من نزدیک نشود
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

مهدی منصرف
خبرنگار

در جلسه کمیته داوران چه گذشت؟ 

حضور داوران پشت دروازه
در دربی منتفی شد

اعضای کمیته داوران فدراسیون فوتبال یکشنبه شب گذشته به منظور 
انتخاب تیم داوری دربی 10۲ جلسه ای را تشکیل داده و اعضای این 
کمیته نمرات قضاوت تمامی گزینه های ممکن را بررسی کردند. در این 
یان از گزینه بودن هفت داور بین المللی  خصوص با وجود آنکه افشار
فوتبال ایران خبر داده بود اما همانطور که روز گذشـــته نوشـــتیم، بیژن 
حیدری به عنوان محتمل ترین گزینه قضاوت در این دیدار انتخاب 
و بـــه زودی نـــام وی معرفـــی خواهد شـــد. با این حال در این جلســـه از 
نفراتـــی ماننـــد اکرمی و کاظمی نیز به صـــورت جدی برای قضاوت در 

این میدان نام برده می شود. 
 VAR همچنیـن در ایـن جلسـه احتمـال قضـاوت دربـی 10۲ همـراه بـا
نیـز بررسـی می شـود کـه اعضـا بـه نتیجـه برسـند، در صورتـی کـه موانـع 
قانونـی بـرای امـر برداشـته شـود، فقـط بنیادی فـر از مجـوز لازم بـرای 
ی برخـوردار اسـت. البتـه  حضـور در ایـن مسـابقه بـه عنـوان داور بـاز
کـرده  بنیادی فـر شـب گذشـته رقابت هـای AFC cup  را قضـاوت 
ی در دربـی را کـم می کنـد.  و همیـن موضـوع نیـز شـانس قضـاوت و
گفتنـی اسـت بـا تصمیـم کمیتـه داوران و بـرای تکـرار نشـدن تجربـه 
نامطلـوب دربـی اخیـر در فینـال جـام حذفـی، حضـور داوران پشـت 

دروازه منتفـی شـد. 

مدیربرنامه های حنانوف: باشگاه از اخلاق خوب
او سوءاستفاده می کند

امیدوارم تا فردا پرداختی
به وحدت انجام شود

ی هیـــچ پرداختی بـــه مربیان و  باشـــگاه پرســـپولیس در فصـــل جـــار
یکنـــان خارجـــی خـــود نداشـــته و همین مســـاله باعث شـــده که  باز
، مربی  نفراتی چون گئورگی گولســـیانی، وحدت حنانوف و اوســـمار
یلی این تیم تصمیم بگیرند به باشگاه خود نوتیس دهند. در این  برز
میـــان وحـــدت زودتر از همه این نفرات به باشـــگاهش نوتیس داده و 
در حـــال حاضـــر ۲۵ روز از پایـــان آن می گذارد اما با این حال او بدون 
کوچک ترین حاشیه در تمرینات تیمش حاضر شده و اقدام به فسخ 
قرارداد نکرده است. در همین راستا امیرهوشنگ سعادتی، ایجنت 
او به »فرهیختگان« گفت: »همه اهالی فوتبال ایران تا الان با اخلاق 
خـــوب و حرفـــه ای وحدت کاملا آشـــنایی پیدا کرده انـــد. او به خاطر 
یافت مطالباتش تصمیم گرفت به باشگاه پرسپولیس نوتیس  عدم در
بدهد و الان که با شـــما صحبت می کنم ۲۵ روز از پایان این نوتیس 
می گـــذرد و در این مدت باشـــگاه بـــه او تقریبا هر یکی دو هفته یک 
بار وعده پرداخت طلبش را داده که متاســـفانه عملی نشـــده است. 
این خوب نیست که از اخلاق خوب و حرفه ای وحدت سوء استفاده 
یکن در این مدت کوچک ترین حاشیه ای  می شود، در حالی که این باز
برای تیمش درســـت نکرد و حتی موضوع را هم رســـانه ای نســـاخت. 
باشـــگاه پرســـپولیس بعد از این مدت روز گذشـــته بیانیه ای در مورد 
عدم پرداختی به خارجی های تیم صادر کرد و انتظار ما این اســـت 
کـــه ظـــرف امروز و فـــردا پرداختی به وحدت انجام شـــود. به هر حال 
یکـــن خـــوب و کم حاشـــیه ای اســـت و نمی خواهد خلاف میل  او باز

باطنی اش تصمیم بگیرد.« 

اخبار کوتاه

دربی پایتخت در پیش است و سرخابی های یک بار دیگر قرار است به مصاف هم 
بروند و توجهات را به خود جلب کنند. تفاوت این رویارویی با تقابل های دیگر این 
است که جواد نکونام برای اولین بار به عنوان سرمربی استقلال به مصاف پرسپولیس 
خواهد رفت. او در دوران بازیگری نیز سه بار با پیراهن آبی در دربی به میدان رفته که 
این تقابل ها با نتایج بدون گل همراه بوده باشد. درواقع جواد نه طعم شکست در دربی 
را چشیده و نه برد در این مسابقه را که در نوع خودش جالب توجه بوده است. در این 
مورد شرایط یحیی متفاوت است و او در دوران مربیگری 9 دربی را تجربه کرده که 6 
نتیجه آن با تساوی همراه بوده و 3 برد هم در کارنامه این مربی دیده می شود. البته 
پرسپولیس با یحیی دو باخت در ضربات پنالتی در دربی ها داشته که یکی در مرحله 
یک چهارم جام حذفی بوده و دیگری در مرحله نیمه نهایی این رقابت ها رقم خورده 
است. در هر دو مسابقه نیز هدایت استقلال برعهده فرهاد مجیدی بود. از آنجا که 
یحیی گل محمدی مربی ای با تفکرات تدافعی نیست، تقابل های او با استقلال معمولا 
پرگل از آب درمی آید اما او این بار قرار است تیمش را در دربی به مصاف مربی بفرستد 
که علاقه زیادی به سیســـتم مورد علاقه کارلوس کی روش دارد و تیمش را طوری در 
بازی ها ارنج می کند که از کوچک ترین اشتباه حریف نهایت استفاده را برده و روی 
ضربات ایستگاهی و تک موقعیت ها برای گلزنی خیلی حساب می کند. در همین 
راستا شاید دربی پیش رو مانند تقابل های اخیر دو تیم آنچنان جذاب و پرگل نباشد. 

اولین تقابل نکو و یحیی در دوران مربیگری
اولین باری که نکو و یحیی در قامت سرمربی مقابل هم قرار گرفتند در لیگ هجدهم 
بود. در آن مسابقه جواد نکونام هدایت تیم نساجی مازندران را برعهده داشت و یحیی 
هم سرمربی شهرخودرو بود. شاگردان یحیی در یک بازی کاملا برتر سه بر صفر حریف 
خود را شکست دادند. البته در آن فصل شهرخودرو بهترین دوران خودش را سپری 
می کرد و برای کسب سهمیه می جنگید درحالی که نساجی تازه به لیگ برتر آمده بود.

تقابل با دو تیم متفاوت
در لیـــگ هجدهـــم جـــواد نکونام این بار با هدایت تیم فولاد به مصاف شـــهرخودرو 
رفت و موفق شد با برتری یک بر صفر انتقام شکست در بازی قبل با تیم نساجی را 
از تیم یحیی بگیرد. اما برای نیم فصل دوم شرایط کاملا متفاوت بود. از این جهت 
که یحیی جانشین گابریل کالدرون در پرسپولیس شد و تیم صدرنشین را تحویل 
گرفت. از این رو سرخپوشان در بازی برگشت در اهواز موفق شدند شاگردان نکونام را 
با تک گل مهدی ترابی شکست دهند. این بازی از سخت ترین بازی های آن فصل 
پرسپولیس بود از این جهت که فولاد با نکونام بازی کاملا بسته ای را ارائه می داد و 
کمتر تیمی می توانست مقابل آنها به راحتی صاحب موقعیت گل شود. پرسپولیس 

در پایان فصل هم جشن قهرمانی گرفت. 

سومین باخت متوالی نکو 
نکونام با فولاد در لیگ بیستم نیز بازی رفت را به راحتی به پرسپولیس واگذار کرد تا 
از این حیث هت تریک کرده باشد. اما در بازی برگشت فولاد با نکونام درنهایت راه 
توقف پرسپولیس را پیدا کرده و توانست یک امتیاز از تیم یحیی گل محمدی بگیرد. 

هرچند در ادامه این تقابل ها باز هم این پرسپولیس بود که در دو دیدار رفت و برگشت 
فولاد را از پیش رو برداشت که البته در بازی رفت فصل بعد نکونام روی نیمکت 
فولادی ها حضور نداشت و در آن مقطع هدایت این تیم برعهده عبدالله ویسی بود. 

نکونام راه بردن یحیی را یاد گرفت
جواد نکونام بعد از باخت های مکررش به پرســـپولیس در فینال ســـوپرجام بود که 
توانست با یک برد با ارزش در انتقام شیرینی از یحیی و پرسپولیس بگیرد. این اتفاق 
در بهمن سال 1400 رخ داد. این درحالی بود که پرسپولیس در همین فصل با شکست 
سنگین سه بر صفر مقابل الهلال از مرحله یک چهارم لیگ قهرمانان کنار رفته بود. 
شکست در سوپرجام برای یحیی خیلی گران تمام شد و از همانجا بود که دوران 
افت پرسپولیس آغاز شد و تا پایان فصل ادامه پیدا کرد. درواقع این تنها فصلی بود 
که یحیی با پرسپولیس هیچ جامی را نبرد. ناگفته نماند او بعد از سوپر جام عذر 
چند بازیکن تیمش ازجمله مهدی شیری را خواست. بازیکنی که در سوپرجام در 
اواســـط نیمه دوم از زمین مســـابقه اخراج و فردای این بازی با قرار گرفتن در لیســـت 

مازاد تیمش توسط باشگاه فولاد خریداری و شاگرد نکونام شد. 

شکست دوباره یحیی به نکو با جنجالی دیگر
فولاد در دیدار رفت فصل قبل با پرســـپولیس به نتیجه تســـاوی رســـید و در بازی 

برگشـــت دو تیـــم ایـــن فـــولاد بود که بار دیگر موفق شـــد قرمزهـــا را با یک گل از 
پیـــش رو بـــردارد. این بازی آخریـــن تقابل دو تیم بود که به نیم فصل 

دوم فصل پیش برمی گردد. پرسپولیس درحالی که برای قهرمانی 
با سپاهان و استقلال رقابت تنگاتنگی داشت در اهواز با یک 
گل مغلوب فولاد بحران زده شد تا موقعیتش در صدر جدول 
متزلزل شود. در ادامه نیز سرخپوشان صدر جدول را به سپاهان 

واگذار کردند اما در هفته های پایانی و با تساوی ملوان و سپاهان تیم یحیی دوباره 
صدرنشین شود اما بعد از باخت پرسپولیس به فولاد شاهد مصاحبه های تندی از 
، یحیی را متهم  سوی گل محمدی و نکونام علیه یکدیگر بودیم. در این میان نکو
کرد به اینکه جنبه باخت را ندارد و در سوی دیگر نیز سرمربی پرسپولیس این مسابقه 
را »لجن بازی« لقب داد. بماند که مهدی هاشمی نســـب نیز برای چندمین بار با 

نیمکت پرسپولیسی ها درگیر شده و جنجال به پا کرد. 

یحیی و نکو سمت هم خواهند رفت؟
اختلافی که بین یحیی و نکو از بازی برگشـــت فولاد و پرســـپولیس در فصل پیش 
آغاز شـــد در این فصل هم ادامه پیدا کرد و کار به جایی رســـید که هر دو ســـرمربی 
در نشســـت خبری حســـابی از خجالت یکدیگر درآمده و صدای پیشکســـوتان و 
همبازیان سابق خود را هم درآوردند. در این بین ابتدا نکونام مدعی شد که یحیی 
اشـــک تمســـاح می ریزد و او هم در جواب گفت که هرکس این حرف را خطاب به 
وی زده آدم بی خودی اســـت! در ادامه نکونام هم مدعی شـــد که یحیی در حدی 
نیست که در موردش حرف بزند و این وسط علی خطیر هم وارد ماجرا شده و نکونام 
را بهترین لژیونر تاریخ فوتبال ایران معرفی کرد. سرمربی پرسپولیس برای اینکه به این 
دعوا خاتمه داده باشد، گفت که دیگر جواب نکو را نخواهد داد. حالا بعد از تقریبا 
یک ماه و نیم از این ماجرا قرار است سرخابی ها به مصاف یکدیگر بروند. تقابلی که 
توجهات زیادی را به خود جلب خواهد کرد 
و باید دید نکو و یحیی حاضر می شـــوند 
سمت یکدیگر رفته و اختلافات را کنار 
بگذارنـــد یا شـــاهد درگیری تازه ای بین 
ایـــن دو همبازی قدیمـــی در تیم ملی 

خواهیم بود. 


